



Objectives of the study day

The approach of the 100th anniversary of the First World War invites European researchers to revive the historical debate regarding this page of common history, in which the neutral countries claim a rightful place. Publications in recent years have been enriched by a great variety of viewpoints. However, the rigid borders of national history often constrain academic research. By comparing the experiences of neutrals (the Netherlands, Spain, Scandinavia and Switzerland) during the Great War, this study day aims to reflect on and renew the perception our own national history.

Objectifs de la journée d'étude

L'approche des commémorations du centenaire de la Première Guerre mondiale invite les chercheurs européens à repenser le débat historique, notamment par l'étude comparée de la situation des neutres dans le conflit. Les publications récentes ont été enrichies par une grande diversité d'approches, mais les perspectives se limitent souvent au cadre rigide de l'histoire nationale. En proposant de comparer les expériences des neutres (Hollande, Espagne, Scandinavie et Suisse) à l'épreuve de la Grande Guerre, cette journée souhaite ouvrir quelques pistes de réflexion pour renouveler la perception de nos propres histoires nationales.

Organisation

Alain Clavien, Patrick Bondallaz, Alexandre Elsig
(Université de Fribourg)

Avec le soutien du FNS (Fonds Overhead)
et de l'Institut d'histoire suisse contemporaine



Journée d'étude organisée par la Chaire d'Histoire contemporaine

Between War Culture and Peace Culture: Neutrals during the First World War:

Entre culture de guerre et culture de paix :
les neutres pendant la Première Guerre mondiale

**vendredi 20 avril 2012
Centre de formation continue
de l'Université de Fribourg (salle 200 A)**

Illustration. Source : Cabinet des Estampes, Bibliothèque nationale suisse



FACULTÉ DES LETTRES / PHILOSOPHISCHE FAKULTÄT

MATINEE – NETHERLANDS AND SWITZERLAND

09.00 **Alain CLAVIEN** (Univ. Fribourg)
Welcome and Introduction

09.15 **Marc FREY** (Univ. Bremen)
Netherlands in the War

09.45 **Samuël KRUIZINGA** (Univ. Amsterdam)
Netherlands and the Economic War

Coffee break

10.45 **Alexandre ELSIG** (Univ. Fribourg)
Under Propaganda Fire : Switzerland and the Great War

11.15 **Patrick BONDALLAZ** (Univ. Fribourg)
Switzerland and Humanitarian Action

11.45 Discussion

12.30 – 13.30 Lunch

AFTERNOON – SPAIN AND SCANDINAVIA

14.00 **Javier PONCE** (Univ. Las Palmas Gran Canaria)
Great War and Propaganda in Spain

14.30 **Nils Arne SORENSEN** (Univ. Southern Denmark)
Scandinavia and the War

Coffee break

15.30 **Pierre PURSEIGLE** (Univ. Birmingham)
Neutrals in the War

16.00 Discussion and Conclusion